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گروه اقتصادی - مدیــرکل اچ اس ئی 
وزارت نفــت اعلام کرد: ســاختار نظام نامه 
اچ اس ئی صنعت نفت در حال بازنگری است.
مظاهر انصاری در همایش ایمنی فرآیند 
در صنایع نفت، گاز و پتروشــیمی با اشاره به 
اینکه نخســتین نسخه مدیریت ایمنی فرآیند 
)PSM( ســال ۱۹۹۰ ارائه شده است، اظهار 
داشت: با بررسی های انجام شده در ۲۵ شرکت 
آمریکایی که این سیستم در آنها اجرا شده بود، 
برآورد شــد با استقرار سیستم مدیریت ایمنی 
فرآینــد )PSM( ۸۰ درصد حوادث کاهش 
یافته اســت.ایمنی پویاست و باید مؤلفه های 
آن نیز پویا باشــد و از جوانب مختلف بررسی 
و رسیدگی شود.مدیرکل HSE وزارت نفت 
بــا تأکید بر اینکه صنایع فرآیندی می توانند با 
 )PSM( استقرار سیستم مدیریت ایمنی فرآیند
حــوادث را کاهش دهند، گفت: در این زمینه 
شــرکت های موفق باید تجربیات خود را به 
سایر شرکت ها منتقل کنند.وی تصریح کرد: 
در اصول ایمنی هدف اخذ گواهینامه نیست، 
بلکــه هدف اجرا کردن دقیق مؤلفه هاســت.
انصاری با اشاره به اینکه قلب مدیریت ایمنی 
فرآیند )PSM( مدیریت ریسک است، ادامه 
داد: اگر ابزار ریسک را اولویت بندی و مدیریت 
کنیــم، حوادث به تمام معنا در صنعت کاهش 
می یابد.مدیــرکل HSE وزارت نفت اعلام 
کرد: ساختار نظام نامه HSE صنعت نفت در 
حال بازنگری است و نگاه جزیره ای به صنعت 
نداریم و اگر می خواهیم HSE  موفق باشــد 
باید همه واحدها با هم همکاری داشته باشند.

اســتقرار سیستم مدیریت ایمنی 
فرآینــد در ۴۵ درصــد شــرکت های 

پتروشیمی
در ادامه داوود عمــادی مدیر اچ اس ئی 
شــرکت ملی صنایع پتروشیمی با اعلام اینکه 

در ۴۵ درصد شــرکت های پتروشیمی کشور 
سیستم مدیریت ایمنی فرآیند )PSM( مستقر 
شده یا در حال استقرار است، گفت: براساس 
نقشــه راه صنعت پتروشیمی، این سیستم در 
پنج ســال آینده در ۸۰ درصد و در سال ۱۴۱۲ 
در ۱۰۰ درصد صنعت پتروشــیمی مســتقر 
می شود.چگونگی پیاده سازی مدیریت ایمنی 
فرآیند )PSM(، چگونگی رخداد حوادث، 
چالش هــا و راهکارهای اســتقرار مدیریت 
ایمنی فرآیند در صنعت و شاخص های پایش 
عملکردی اســتقرار مدیریــت ایمنی فرآیند 
از اهداف این همایش اســت.عمادی با بیان 
اینکه موضوع مدیریت ایمنی فرآیند در سال 
۱۳۸۸ در صنعت پتروشیمی مطرح شد، افزود: 
شرکت پلیمر آریاساسول نخستین شرکت در 
صنعت پتروشــیمی است که استقرار سیستم 
مدیریــت ایمنی فرآیند )PSM( را آغاز کرد.
وی ادامــه داد: پس از حادثــه ای که در یکی 
از پتروشیمی های کشــور در سال ۱۳۹۵ رخ 
داد، استقرار سیستم مدیریت ایمنی فرآیند در 
صنعت شتاب گرفت. ۱۲ درصد پتروشیمی ها 
سال ۱۳۹۰ اســتقرار سیستم مدیریت ایمنی 
فرآینــد را آغاز کــرده بودند که هم اکنون این 
رقــم بــه ۴۵ درصد در صنعت پتروشــیمی 
رســیده است.مدیر HSE شــرکت صنایع 
ملی پتروشیمی تأکید کرد: بر اساس نقشه راه 
صنعت پتروشــیمی، در پنج سال آینده در ۸۰ 
درصد و سال ۱۴۱۲ در تمام مجموعه صنعت 
پتروشــیمی سیســتم مدیریت ایمنی فرآیند 
)PSM( مستقر می شود.صنعت پتروشیمی 
هم اکنون در حال اســتقرار و پایش اثربخشی 
سیستم مدیریت ایمنی فرآیند در کل صنعت 

است.
کنتــرل حــوادث صنعــت نفت 
مستلزم تقویت یکپارچگی تجهیزات، 

کار ایمن و انضباط عملیاتی است
همچنین شهرام احمدی معاون ایمنی و 
آتش نشــانی اداره کل اچ اس ئی وزارت نفت 
گفت: حــوادث فرآینــدی در صنعت نفت 
با تقویت ســه عنصر انضباط عملیاتی، انجام 
کار ایمــن و مدیریت یکپارچگی دارایی های 
فیزیکی کنترل می شــود.وی با ارائه گزارش 
تحلیل آماری سه سال اخیر حوادث فرآیندی 
در صنعت نفت گفت: بر اساس تحلیل وضع 
موجــود، مهم ترین جهت گیری مورد نیاز در 
حوزه ایمنی فرآیند تمرکز بر عناصر مدیریت 
ریســک های فرآیندی با تقویت ســه عنصر 
راهبری انضباط عملیاتــی، روش های انجام 
کار ایمن بر اســاس رویکرد اجرای صحیح 
نظام پروانه هــای کار و مدیریت یکپارچگی 
دارایی هــای فیزیکی و قابل اطمینان اســت.
احمدی افزود: ۵۵ درصد حوادث حوزه ایمنی 
فرآیند در تأسیسات بهره برداری، ۲۶ درصد در 
خطوط لوله و ۱۶ درصد در تأسیسات ذخیره 
و بارگیری رخ داده است.نظام مدیریت ایمنی 
فرآیند باید مبتنی  بر حوزه  ریسک های موجود 
در ســازمان ها باشد و بر این اساس شرکت ها 
باید ابتدا نســبت به شناسایی وضع موجود و 
حوزه های متأثر از ریســک های عمده اقدام و 
سپس نســبت به برنامه ریزی و استقرار تظام 

مدیریت ایمنی فرآیند اقدام کنند.
ضرورت توجه ویژه به سرمایه 

انسانی برای پیشگیری از حوادث
در ادامــه ایــن همایــش ســیدجلال 
نورموسوی مدیر اچ اس ئی و پدافندغیرعامل 
شرکت ملی گاز ایران بر ضرورت توجه ویژه 

به ســرمایه انسانی برای پیشگیری از حوادث 
تأکید کــرد. وی با تأکید بر اهمیت آموزش و 
تعهد در نظام مدیریتی گفت: این موضوع باید 
در همه واحدهای صنعت گاز اجرایی شــود.

مهم ترین رکن در حوادث صنعت نفت و گاز 
نیروی انسانی اســت و اگر نواقصی به وجود 
می آید کارکنان نیروی انســانی حتی از جان 
مایــه می گذارند، بنابراین نیــاز به توجه ویژه 
دارند.مدیر HSE و پدافندغیرعامل شرکت 
ملی گاز ایران ادامــه داد: ذهنیت مدیران باید 
در بحث ساختاری تغییر یابد و برای کارکنان 
ایجــاد انگیزه کرد تا گوشــه ای از تلاش آنها 
جبران شود. نورموسوی تأکید کرد: در بخش 
ســرمایه انســانی همچنین باید به سلامت 
جســمی، روحی و روانی فرد و خانواده اش 
توجه شــود تا بتوان شــاهد کاهش بخشی از 
حــوادث بود و این موضوع شــامل معاینات 
دوره ای، تغذیــه، ورزش و ... می شــود.دیگر 

نباید از حوادث درس آموزی کنیم، بلکه باید 
با شبیه سازی آنها از وقوع حوادث پیشگیری 
کنیم. اســتقرار سیستم مدیریت ایمنی فرآیند 
لازمه پایداری کســب وکار است.محمدرضا 
حیدرزاده مدیرعامل شرکت پلیمرآریاساسول 
نیز گفت: لازمه پایداری در کسب  وکار به  ویژه 
تداوم پایداری در تولید توجه ویژه به مفاهیمی 
همچون مدیریت ایمنی فرآیند در بنگاه های 
صنعتی اســت که نتیجه آن کاهش حوادث و 
تولید ایمن و در نهایت سودآوری بنگاه هاست.
حوزه انرژی به  ویژه صنعت پتروشیمی جزو 
صنایع با فناوری بالاســت بنابراین مفاهیمی 
همچــون مدیریت ایمنــی فرآینــد لازمه 
شرکت هایی از این دست است.آریاساسول به 
واسطه مزیت های رقابتی فراوانی که در صنعت 
دارد و همســو با تجاری ســازی محصولات 
نوآورانه و فناورانه خود از طریق مرکز نوآوری 
و دانش بنیان شرکت که در سال گذشته تأسیس 

شد، تصمیم به برگزاری همایشی با محوریت 
مدیریــت ایمنی فرآیند برای هم اندیشــی و 
تبــادل دانش میان همه صنایع کرد.مدیرعامل 
آریاساسول ادامه داد: لازمه پایداری در کسب  
و کار به  ویژه تــداوم پایداری در تولید توجه 
ویــژه به مفاهیمی همچــون مدیریت ایمنی 
فرآیند در بنگاه های صنعتی اســت که نتیجه 
آن کاهــش حوادث و تولید ایمن و در نهایت 
سودآوری بنگاه ها خواهد بود. بی شک نقش 
رویکرد ایمنی فرآیند در نهادینه  سازی تولید 
بدون حادثه نه تنها باید اولویت هر بنگاه تولید 
محور باشد که ارتقا و استقرار آن به عنوان یک 
نگرش در سازمان ســبب افزایش بهره وری 
خواهد شــد. وی با بیان اینکه در آریاساسول 
نیز از سال ۱۳۸۹ این سیستم مدیریتی استقرار 
یافته و اقدام های قابل توجهی از سوی تمامی 
همکاران این مجموعه انجام شده است، گفت: 
ادامــه این روند با جدیــت و البته با رویکرد 
متمایز در حال پیگیری است که نتیجه استقرار 
این سیستم مدیریتی در سنوات گذشته رشد 
تولید و ســودآوری پایدار سازمان شده است.
همیــن امــر منجر به این نتیجه شــد که در ۶ 
ماهه نخســت امسال اثرات مثبت پیاده سازی 
این سیســتم به شکل برجسته ای نمود داشته 
و حاصل آن دســتیابی به رکورد تولید ۶ ماهه 
در تمامــی ادوار گذشــته در شــرکت پلیمر 
آریاساسول بوده است.دستیابی به این رکورد 
تولید در شرایطی حاصل شده است که به همت 
تلاش شبانه روزی همه سرمایه های انسانی در 
سازمان کمترین میزان حوادث فرآیندی را در 
این مدت شاهد بودیم.وی با بیان اینکه با توجه 
به بالا رفتن عمر تجهیزات واحدهای صنایع 
نفت گاز و پتروشــیمی و با توجه به شــرایط 
موجود تحریم هــا، تضمین پایداری تولید و 
صــادرات محصولات در تأمین ارز مورد نیاز 

کشور بسیار حیاتی و حائز اهمیت است، اظهار 
کرد: بنابراین استقرار مفاهیمی همچون سیستم 
مدیریــت ایمنی فرآینــد از اهمیت ویژه ای 
برخوردار خواهد بود و برای رســیدن به این 
جایگاه مهم و مزیت رقابتی اقدام های موثری 
در قالب استقرار و پیاده سازی سیستم مدیریت 
ایمنی فرآیند در شرکت پلیمر آریاساسول انجام 
شــده است.تعهد مدیریت ارشد به استقرار و 
پیاده سازی سیســتم مدیریت ایمنی فرآیند، 
شناسایی و مدیریت دقیق ریسک های سازمانی 
و به  ویژه ریسک های عملیاتی همسو با مدیریت 
تداوم کسب و کار، یادگیری از تجارب گذشته 
الگوبرداری از بهترین تجارب دنیا از مهمترین 
اقدام های آریاساســول در قالب اســتقرار و 
پیاده سازی سیستم مدیریت ایمنی فرآیند است. 
حیدرزاده افزود: برای پیاده سازی هر فرهنگی 
در ســازمان تعهد مدیریت ارشــد مهمترین 
عامل پیشران است که به این منظور اقدام های 
ارزنــده ای همچون ایجــاد و تأکید بر ترویج 
فرهنگ پیشــگیری از رویدادهای فرآیندی، 
ایجاد سیستم تجزیه و تحلیل رویدادها، ایجاد 
برنامه اجرایی با ساختار مدون به منظور پایش 
مستمر فرآیندها و توانمندسازی کارکنان انجام 
شده اســت که می تواند به عنوان یک تجربه 
برتر در ســایر صنایع حوزه انرژی بکارگیری 
و پیاده سازی شود.وی اظهار امیدواری کرد که 
با استقرار و پیاده سازی سیستم های مدیریتی 
همچون سیســتم ایمنی فرآیند شاهد تولید و 
توسعه پایدار در کشور باشیم.وی ادامه داد: ما 
با این نگاه و برای ترویج فرهنگ ایمنی فرآیند و 
با حمایت شرکت ملی صنایع پتروشیمی اقدام 
به برگزاری این همایش کرده است تا بتواند از 
این طریق و همسو با هم افزایی با سایر صنایع 
و شــرکت های همکار گامی هرچند کوچک 

برای توسعه کشور برداشته باشیم.

 

اقتصادی

گروه اقتصــادی- بیش از یک 
سال از ابلاغ آیین نامه واردات خودرو 
توسط هیات وزیران می گذرد و حالا با 
گذشــت بیش از هفت ماه از زمانی که 
متقاضیان این خودرو ها با بلوکه کردن 

۵۰۰ میلیون تومان در حســاب بانکی 
وارد چرخه قرعه کشی برای نوبت دهی 
خرید خودرو های خارجی شدند، قرار 
است سرانجام سازوکار عرضه تعدادی 
از خودرو های وارداتی، عملیاتی شود.
این چکیده بســیار کوتاهی بود که در 
یــک کلام از خلف وعده مســئولان 

مرتبط بــا واردات خودرو در وزارت 
صمت خبر می دهد. به بیان دیگر، قرار 
بود تا پایان بهار امسال همه خودرو های 
وارداتی به دست متقاضیان برسد، ولی 
حالا چندین ماه از این تاریخ گذشــته 
اســت و در نهایت با پیگیری رسانه ها 
و انتقاد متقاضیان خودرو های وارداتی، 

مســئولان صمت آستین همت را بالا 
زده اند و در گام اول از یک شــاهکار 
عجیب رونمایی کرده اند؛ شاهکاری 
که با نگاهی به آیین نامه شــهریورماه 
ســال گذشــته دولت برای واردات 
خــودرو، بیشــتر خودنمایی می کند. 
بر اســاس این گزارش؛ سال گذشته 
در آییــن نامــه واردات خودرو های 
خارجی به کشــور، به صراحت بیان 
شد: "واردات خودرو با قیمت زیر ۲۰ 
هزار یورو )فوب( مجازاست؛ اولویت 
واردات با خودرو هــای زیر ۱۰ هزار 
یورو )فوب( است. ". اما این شاهکار 
چیســت؟ برای پاســخ به این سوال، 
ابتدا بایستی به سراغ »سامانه یکپارچه 
عرضه خودرو های وارداتی« برویم. 
با ورود به این ســامانه که قرار اســت 
خودرو های وارداتی را به دســت ثبت 
نام کنندگان با اولویت مشخص شده 
برساند، مشاهده می شود که در بالای 
این ســامانه نوشته شده است: »طرح 
یکپارچه عرضه خودرو های وارداتی 
برمبنای فرآیند نوبت دهی« و در ادامه 
بیان شــده: هدف از این طرح عرضه 
گسترده و شفاف خودرو های وارداتی 
می باشد.در ادامه نیز اطلاعیه شماره ۲ 
عرضه خودرو هــای وارداتی برمبنای 
فرآینــد نوبت دهی طــرح یکپارچه 
عرضــه خودرو- مهر ۱۴۰۲ منتشــر 
شــده است که بیان می کند:»به اطلاع 
آن دســته از متقاضیان محترم سامانه 
یکپارچه عرضه خودرو های وارداتی 
کــه در مرحله اول ثبت نــام نموده و 
اولویت آن ها مشخص شده می رساند، 
ســامانه جهت انتخاب خودرو ها به 
شرح جدول زیر از روز یکشنبه مورخ 
۱۴۰۲/۰۷/۲۳ تا ساعت ۲۳:۵۹ روز سه 
شنبه ۱۴۰۲/۷/۲۵ در دسترس است.«

امــا در ادامــه بــا شــش مدل 
خودروی وارداتی روبرو می شویم که 
صدرنشین آن ها، خودروی کره ای از 
شــرکت کیاموتورز است. خودرویی 
به نام Seltos که توســط شــرکت 
»کوشــا خودرو نگین« وارد شــده 
اســت. قیمت این خودرو در سامانه 
یکپارچه به صورت علی الحســاب 
یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان درج 
شده است. قیمتی بسیار بالا که با توجه 

به تبصــره یک در اطلاعیــه مذکور، 
قرار اســت بالاتر هم برود. چراکه در 
تبصره نخســت اطلاعیه بیان شــده 
است: »قیمت فروش محاسباتی علی 
الحساب اعلام شده، قیمت در مبادی 
ورودی بــوده و هزینه هــا و عوارض 
قانونی پس از ترخیص از قبیل مالیات 
بر ارزش افزوده، هزینه های شــماره 
گذاری، اســقاط خودروی فرسوده، 
کرایــه حمــل و ... و در هنگام صدور 
فاکتور نهایی بــه قیمت های قطعی و 
مصوب اضافه خواهد شــد.« این در 
حالی اســت که پیش از این اعلام شده 
بود عرضه خودرو های وارداتی منتظر 
تعیین قیمت از طرف شــورای رقابت 
است، اما حالا قیمت شش خودروی 
وارداتی به صورت »علی الحساب« در 
سامانه یکپارچه بارگذاری شده است 
که جای سوال و شفاف سازی از سوی 
وزارت صمت و شورای رقابت دارد؛ 
بنابراین تا به اینجای کار مشخص است 

که خودروی seltos وارداتی با درنظر 
گرفتن دلار ۵۰ هــزار تومانی، معادل 
۳۶ هزار دلار یا ۳۴ هزار یوروست. اما 
سامانه یکپارچه مشخص نکرده است 
که قرار است کدام مدل از این خودرو 
وارد شــود؛ چراکه در بازار دوبی، در 
چهــار نوع عرضه می شــود و قیمت 
روز این چهار مــدل نیز در بازه ۷۶ تا 
۱۰۱ هزار درهم، معــادل ۱۹.۶ تا ۲۶ 
هزار یورو است.حال ابهامی که مطرح 

می شود این است که خودروی مدنظر 
از مدل seltos  کدام نوع اســت؟ اگر 
بالاتر از ۲۰ هزار یوروســت که عملا 
تخلف صورت گرفته است و از سقف 
قانونی بالاتر اســت. این در شرایطی 
است که حتی با در نظر گرفتن سقف 
۲۰ هزار یورویی، این ســوال مطرح 
اســت که پس خودرو های اقتصادی 
حداکثر۱۰ هزاریورو چه شد؟ چرا این 
خودرو ها هیچ شباهتی به »خودروی 
اقتصــادی« ندارنــد؟ هرچند در این 
میان، بد نیســت اشاره ای داشته باشیم 
به یکی از صحبت وزیر سابق صمت؛ 
ســید رضا فاطمی امیــن وزیر وقت 
صمت اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ گفته بود: 
"واردات خودروهــای اقتصــادی به 
منظور دسترسی اقشار متوسط با درآمد 
کمتر جامعه و همچنین ارتقای کیفی 
صنعت خودروی کشور در دستور کار 

قرار خواهد گرفت."
امــا ســایر تبصره هــای 

اطلاعیه جدید سامانه یکپارچه 
عرضه خودرو های وارداتی چه 

می گوید؟
تبصره ۲ تاکید دارد: قیمت قطعی 
خودرو هــای مذکور پس از ارایه کلیه 
مســتندات و مدارک مثبته و براساس 
آخریــن ضوابط و مقــررات تعیین و 

اعلام می گردد.
تبصره ۳- مــلاک قیمت قطعی 
خودرو، رقم اعلامی و مصوب توسط 

شورای رقابت خواهد بود.
تبصــره ۴- مبلــغ پرداختی در 
ایــن مرحله و پــس از فراخوان اولیه 
صــورت گرفتــه ۵۰% قیمــت علی 
الحســاب خواهد بود که پس از واریز 
مبلغ مذکور نسبت به انعقاد قرارداد با 
متقاضی توسط شرکت واردکننده اقدام 
می گــردد. اما تبصره ۵ اتمام حجتی با 
مشتریان است و می گوید: عدم واریز 
وجــه در مهلت مقــرر اعلامی و پس 
از فراخوان صــورت گرفته، به منزله 
انصــراف از طرح بــوده و متقاضی از 
اولویت بندی سامانه حذف می گردد. 

سیاســتگذار در بند ششــم بیان 
داشــته اســت: حداکثر زمان تحویل 
خودرو برای قرارداد های منعقده ۳ ماه 
می باشــد لذا واردکنندگان می بایست 
حداکثر تا سه ماه پس از انعقاد قرارداد 
نسبت به صدور دعوتنامه تکمیل وجه 
براســاس قیمت قطعی اعلام شــده 
توسط شورای رقابت اقدام و همزمان 

تحویل خودرو بــه متقاضی صورت 
پذیرد.

چالــش شــورای رقابت و 
صمت همچنان ادامه دارد

اگــر از ابهامات مطرح شــده در 
ســازوکار خودرو های وارداتی عبور 
کنیم، چالش وزارت صمت و شورای 
رقابت همچنان قابل تامل است. همان 
طور که در ابتدا اشــاره شــد " پیش از 
این اعلام شده بود عرضه خودرو های 
وارداتــی منتظر تعیین قیمت از طرف 
شورای رقابت است، اما حالا قیمت ها 
علی الحســاب است. این در شرایطی 
اســت که طی هفته های گذشته بار ها 
اعلام شــده بود عرضه این خودرو ها 
منتظر قیمت گذاری شــورای رقابت 
اســت؛ اما ســپهر دادجوی توکلی، 
مدیرکل روابط عمومی شورای رقابت 
بــه دنیای اقتصاد گفته اســت: نه تنها 
این قیمت ها توسط شــورای رقابت 
تعیین نشــده بلکه حتی »هنوز یک 
برگ درخواســت برای قیمت گذاری 
خودرو های وارداتی به شورای رقابت 
نرسیده اســت«؛ بنابراین پرسشی که 
مطرح می شود این است که کدام نهاد 
و براســاس چه فرمولی این قیمت ها 
را تعییــن کرده اســت؟ مجری طرح 
واردات خــودرو در وزارت صمــت 
یا شــورای رقابت؟ مگر قــرار نبود 
خودرو های اقتصادی وارد شود؟ اگر 
seltos از ســقف ۲۰ هزار  یورویی 
بالاتر باشــد، کدام دســتگاه مسئول 
است؟ گمرک، وزارت صمت، مجری 
طرح واردات خودرو، شورای رقابت 
و یا حتی مســئول تامیــن ارز؟ باید 
منتظر ماند تا شاید یکی از بخش های 
اقتصــادی دولت، این ابهامات را برای 

مردم شفاف سازی کند.

وعدهایکهرنگباختوهیچکسآنراگردننمیگیرد؟!

آقایان مسئول؛ خودروی وارداتی 
یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومانی، همان 

خودروی اقتصادی است!
وزیر وقت صمت سال گذشته گفته بود: "واردات خودروهای اقتصادی به منظور دسترسی اقشار متوسط 

با درآمد کمتر جامعه و همچنین ارتقای کیفی صنعت خودروی کشور در دستور کار قرار خواهد گرفت." حالا با 
رونمایی از قیمت شش خودروی وارداتی به صورت علی الحساب، ابهامات زیادی مطرح شده است.

گروه اقتصادی - طبق گزارش 
مرکــز آمار ایران، بیــش از ۳۰ درصد 
خانوارهــای ایرانی یعنــی حدود ۸ 
میلیون خانواده، فاقد مسکن هستند و 
تأمین زمین، می تواند به تحقق رؤیای 

خانه دار شدن آنها کمک کند.
هرچند در حکم انتصاب معاون 
جدید شهرســازی و معمــاری، که 
همزمان مسئولیت دبیری شورای عالی 
شهرسازی و معماری را برعهده دارد، 
بر موضوع کمک بــه تأمین زمین در 
طرح نهضت ملی مسکن تاکید شده، 
اما بعد از گذشــت حدود ســه ماه از 
این انتصاب، هنوز موضع مشــخصی 
از ســوی دبیر جدید شــورا در زمینه 
سیاســت ها، مصوبات و برنامه های 
آینده یــا در حال انجام شــورا اتخاذ 
نشده است. گویا معاون شهرسازی و 
معماری فعلی، قرار نیست درباره تأمین 
زمیــن و چگونگی پیشــبرد موضوع 
ساخت سالانه یک میلیون مسکن، که 
اولویت ، الزام قانونی و وعده دولت و 
البته دغدغه مردم است، شفاف سازی 
کند. نهم مردادماه امسال بود که با حکم 
مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی، 
فرزانه صادق مالواجرد، دبیر شــورای 
عالی شهرســازی و معماری و معاون 
وزیر، بعد از پنج سال، جای خود را به 
خســرو دانشجو داد. صادق مالواجرد 
که سال ۱۳۹۷ با حکم محمد اسلامی، 

وزیر راه و شهرسازی دولت قبل، به این 
سمت منصوب شده بود، طی سال ها و 
ماه های اخیر، مواضع متعددی در حوزه 
مسکن و شهرسازی اتخاذ کرد. با این 
حال، عملکرد ناموفق شــورای عالی 
شهرسازی و معماری در زمینه کمک 
به ساخت چهار میلیون مسکن در چهار 
سال و انتقادات گسترده کارشناسان در 
ایــن خصوص را می تــوان از دلایل 
برکناری صــادق مالواجرد و انتصاب 

دانشجو دانست.
شــورای عالــی معمــاری و 
شهرســازی مهمترین نقــش را برای 
تأمین زمیــن پروژه های نهضت ملی 
مســکن بر عهــده دارد. بــا توجه به 
الزامات معماری و شهرسازی، زمین 
مــورد نیاز برای تولید انبوه مســکن 
برای هر خانــواده با میانگین ۳.۳ نفر، 
حدود ۱۶۵ متر )هر نفر ۵۰ متر( برآورد 
می شــود. با احتســاب نسبت مجاز 
زیربنا به کل زمین و سایر استانداردها، 
اجــرای نهضت ملی مســکن، در هر 
ســال، به منظور تحقق هدف ساخت 
یک میلیون واحد مسکونی، حداقل به 

۵۰ هزار هکتار زمین نیاز دارد.
از چالــش تأمیــن زمین تا 
مقایسه مســکن مهر و نهضت 

ملی مسکن
عدم ارائه آمار دقیق تأمین زمین بر 
اساس هکتار و چالش های ناشی از آن، 

این گمانه زنی را ایجاد کرد که تا پایان 
سال گذشته، تنها ۱۵ هزار هکتار زمین، 
تأمین شده که این میزان، تنها یک سوم 
نیازهای نهضت ملی مسکن را پوشش 
می داد. با این حال، دبیر سابق شورای 
عالی شهرسازی و معماری، خردادماه 
امســال، از تخصیص ۳۰ هزار هکتار 
زمیــن در قالب طــرح نهضت ملی 
خبــر داد. چنانچه این آمار را مبنا قرار 
دهیم، ۶۰ درصــد تأمین زمین انجام 
شده اما هنوز ۴۰ درصد، باقی است که 
رقم بالایی محســوب می شود. ضمن 
اینکه بســیاری از زمین ها به شهرهای 
کوچک اختصاص داشــته و مشکل 
مسکن کلان شهرهایی مانند پایتخت 

به قوت خود باقی است.
در همین زمینه صادق مالواجرد، 
با مقایســه پروژه مسکن مهر و طرح 
نهضت ملی مسکن تصریح کرده بود 
کــه »وجب به وجب ۳۰ هزار هکتار« 
اراضی الحاق شده به طرح نهضت ملی 
مسکن، کارشناسی شده اما »حتی یک 
متر مربع« از زمین های پروژه مســکن 
مهر با وجود اخذ مصوبه شورای عالی، 
در جلسات کارشناسی، بررسی نشده 
بود. به گفته وی، مقایســه این میزان با 

اراضی ۸۰۰۰ هکتاری مســکن مهر، 
بیانگر چشمگیر بودن آمار زمین های 
اختصاص یافتــه به طرح نهضت ملی 
مسکن است. این انتقاد به پروژه مسکن 
مهــر در دولت های قبل، یک روز بعد 
وزارت راه و شهرسازی را ناگزیر کرد 
برای تعدیل اظهارات دبیر شورای عالی 
شهرسازی و معماری توضیحاتی ارائه 
کند. در توضیحات این وزارتخانه آمده 
اســت که پیرو طــرح موضوع نحوه 
اختصاص زمین به طرح های نهضت 
ملی مســکن و مســکن مهر، معاون 
شهرسازی و معماری به بررسی های 
دقیق کارشناسی بی سابقه در یک سال 
اخیر اشاره داشته اســت. وزارت راه 
و شهرســازی در ادامه تاکید کرده که 
صادق مالواجرد گفته اســت ۳۰ هزار 
هکتار اراضی با بررسی کارشناسی و 
فنی بی سابقه، به محدوده شهرها الحاق 
شــده که این حجم کار کارشناســی 
حتی در دوره مسکن مهر انجام نشده 
است. اکنون با بهره گرفتن از تجربیات 
دوره های گذشــته و اصلاح ایرادات، 

الحاق اراضی صورت می گیرد.
با این همه، مجموع این مواضع 
و عدم توفیق در تحقق اهداف مسکنی 

دولت ســیزدهم، به حضور پنج ساله 
صادق مالواجرد به عنوان دبیر شورای 
عالی شهرسازی و معماری خاتمه داد. 
بعد از روی کار آمدن دانشجو، با مدرک 
دکتری معماری از دانشــگاه علوم و 
تحقیقات تهران، از رؤســای پیشین 
همین دانشگاه و نیز سابقه سخنگویی 
شورای شهر تهران، به عنوان دبیر جدید 
شــورا، انتظار می رفت سیاســت ها، 
برنامه ها، مصوبات و اقدامات این شورا 
به عنوان نهاد سیاست گذار به ویژه در 
حوزه مســکن، به طور شفاف تبیین 
شود. با این حال، مهر سکوت بر لب، 
مهم تریــن موضع دبیر جدید تا کنون 

بوده است!
جایگزین  ســکوت،  مهــر 

شفافیت
این در حالی اســت که شورای 
عالی شهرسازی و معماری، وظایفی 
همچون بررسی پیشــنهادهای لازم 
درباره سیاست کلی شهرسازی برای 
طرح در هیئت وزیران، تصویب معیارها 
و ضوابط آئین نامه های شهرســازی و 
مأموریت های متعدد دیگر را برعهده 
دارد و وزیر راه و شهرســازی، رئیس 
شورا و معاون وزیر، دبیر شورا هستند.

همچنیــن عــلاوه بــر معاون 
حمل ونقل وزارت راه و شهرســازی، 
نمایندگانی از وزارت کشــور، جهاد 
کشــاورزی، دفاع، صمت، فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، میراث فرهنگی، نیرو 
و نیــز ســازمان های حفاظت محیط 
زیســت، برنامــه و بودجــه، پدافند 
غیرعامــل به همــراه نمایندگان بنیاد 
مســکن انقلاب اسلامی و مجلس در 

این شورا حضور دارند.
ترکیب اعضای شــورای عالی 
شهرسازی و معماری در سطح معاونان 
وزارتخانه هــا و ســازمان ها، بیانگر 
اهمیت بالای شورا و رسالت سنگین 
دبیر جدید برای هماهنگی و مشارکت 
اعضاست. هم افزایی بین اعضای شورا 
برای تدوین سیاست های شفاف و قابل 
اجرا در حوزه مسکن به ویژه در حوزه 
تأمین زمین، از محورهای مورد انتقاد 
و ناکامی های شــورا بوده و انتصاب 
دانشــجو به عنوان معاون وزیر راه و 
دبیر جدید شــورا، بــه منظور تحرک 
بیشــتر در این حوزه معنا می شــود، 
چرا که شــورای عالی شهرســازی 
و معمــاری، از مهم تریــن مراجع و 
نهادهای برنامه ریزی در حوزه تأمین 

زمین است. از این رو، انتظارات از دبیر 
شورا بالاست.

توصیه های مسکنی ۲۵ نهاد 
تخصصی

در همیــن رابطه، حدود دو هفته 
بعد از انتصاب دانشجو به عنوان دبیر 
شــورای عالی شهرسازی و معماری، 
۲۵ نهــاد تخصصی در ایــن حوزه، 
اواخر مردادماه، طــی نامه ای به وی، 
شــش پیشــنهاد را برای تحقق وعده 
ساخت چهار میلیون مسکن در دوران 
دولت سیزدهم مطرح کردند. شکستن 
انحصار زمین از یک ســو و واگذاری 
ساخت وســاز به مردم از سوی دیگر، 
از مهم ترین پیشنهادهای متخصصان با 
توجه به رســالت خطیر شورای عالی 
شهرســازی و معماری در این عرصه 
بوده است. طبق نظر کارشناسان، اکنون 
تأمین زمین موردنیاز، بخش مهمی از 
مشکل مســکن است و سیاست های 
محدودکننــده در این زمینه، علاوه بر 
کلان شــهرها، دامن طرح های جامع 
شهرهای میانی و کوچک را نیز گرفته 
و به احتکار و انحصار زمین منجر شده 
است. بنابراین اتخاذ تدابیر مناسب برای 
احیای منضبط زمین و متناسب با رعایت 
حدود زمین های طبیعی و تاریخی و نیز 
جلوگیری از زمین خواری، از مهم ترین 
گام های عملیاتی شوراست. همچنین 
انتظار نهادهای تخصصی شهرسازی 

و معماری از دانشــجو به عنوان دبیر 
شــورای عالی این اســت که با ایجاد 
همگرایی بین اعضای شورا برای تأمین 
زمین موردنیاز به منظور تحقق اهداف 
نهضت ملی مسکن، »با سرعت بسیار 

بیشتری نسبت به گذشته« اقدام کند.
۸ میلیون خانوار در انتظار!

با این همه، وضعیت کنونی نشان 
می دهد این معضل، همچنان باقی است 
و شورای عالی شهرسازی و معماری به 
عنوان نهاد تأثیرگذار در تحقق اهداف 
نهضت ملی مسکن، با وجود انتصاب 
دبیر جدید شورا، هنوز موضع روشنی 
در بــاب این موضوع خصوصاً تأمین 
زمین اتخاذ نکرده است. همه اینها در 
حالی است که طبق گزارش مرکز آمار 
ایران، بیــش از ۳۰ درصد خانوارهای 
ایرانی یعنی حدود ۸ میلیون خانواده، 
فاقد مســکن هســتند و تأمین زمین، 
می تواند به تحقق رؤیای خانه دار شدن 
آنها و رهایی از کابوس اجاره نشینی، با 
هزینه های کمرشکن فعلی کمک کند.

از این رو، شورای عالی شهرسازی 
و معماری، خصوصاً دبیر جدید شورا، 
باید روزه سکوت را بشکند و همراه با 
وزیر راه و شهرسازی، به عنوان رئیس 
شــورا، برای نیل به موفقیت در طرح 
نهضت ملی مســکن از طریق تأمین 
زمین، بذرپاشِ شــفافیت و روشــنی 

باشد نه ابهام و خاموشی!

۸ میلیون مستاجر، منتظر خانه؛

روزه سکوت شورای عالی شهرسازی و معماری!
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